
 خیز ایران برای فیلتر»گوگل«آمریکایی
صدایپایجستوجوگرروسیمیآید؟

 حمله تند وزارت ارتباطات به گوگل پس از اعمال 
محدودیت برای روبیکا و همزمان فیلترینگ قابلیت هایی 
چون گوگل مپ و گوگل پلی و گوگل میت، نشان از این دارد 
که وزارت ارتباطات در ادامه مسیر اعمال محدودیت برای نرم 
افزارهای پر کاربرد آمریکایی و اروپایی به گزینه گوگل رسیده 
است. به گزارش خبرآنلاین، تقریبا ده روز پس از اعلام پایان 
محدودیت ها برای پلتفرم های خارجی محدود شده در مهرماه 
به دلایل مسائل امنیتی، این بار موج جدیدی از محدودیت ها 
علیه گوگل در کشور ایجاد شده است. قابلیت هایی که پیشتر 
هم برای مدتی دچار محدودیت شده بودند. مشکل اما این بار 
یک دعوای سیاسی امنیتی میان گوگل و روبیکاست. گوگل 
آپدیت جدید روبیکا را بدون ارائه توضیحات فنی از گوگل 
پلی حذف کرده است. البته آنها مشکلی با ورژن قدیم این 
اپلیکیشن ندارند اما به نظر می رسد ویراست جدید روبیکا 
از نظر این پلتفرم مشکلاتی داشته چون ورژن قدیمی روبیکا 
که در کافه بازار عرضه شده مشکلی ندارد. با این وجود رسانه 
شورای عالی امنیت ملی و وزارت ارتباطات اقدام گوگل را یک 
حرکت سیاسی در تداوم سیاست تحریم های آمریکایی علیه 
ایران دانستند و از حمایت قاطع از پلتفرم های ایرانی گفتند. 
این توضیحات و البته توضیحات صریح رئیس پدافند غیرعامل 
در روز گذشته حکایت از تداوم محدودیت های ایجاد شده 
برای قابلیت های گوگل دارد. محدودیت هایی که در شرایطی 
که هنوز یک جانشین ایرانی مناسب یا نمونه بهتر خارجی 
برای عرضه وجود ندارد، مشکلاتی را برای کاربران ایرانی 

گوگل ایجاد خواهد کرد. 
  آیا موتور جست وجوی ایرانـــی توسعه پیدا 

می کند؟
در سال های میانی دهه ۹۰ دو موتور جست وجوی ایرانی 
توسعه پیدا کردند. مهم ترین موتور البته پارسی جو بود که 
پس از حمایت های ابتدایی خیلی نتوانست در بازار عمومی 
صاحب بازار شود اما پس از آن با قراردادهای تجاری که 
با شرکت هایی مثل اسنپ و دی جی کالا بست توانست از 
ورشکستگی رهایی یابد و به سود منطقی برسد. این موفقیت 
را اخیرا محمدجواد آذری جهرمی وزیر پیشین ارتباطات 
تایید کرده است. با این وجود این نرم افزار همچنان برای 
تبدیل شدن به یک نمونه مورد استفاده برای تمام ایرانی ها 
با قابلیت های گوگل فاصله ای بسیار دارد و اصرار برای سوق 

دادن مردم به این سو تقریبا کاری ساده نیست. 
  رقیب روسی وارد می شود؟

در میان موتور های معروف جست وجو که بر اساس سیاست 
همکاری مشترک وزارت ارتباطات با پلتفرم های خارجی 
مستقل منطقه ای، در دسترس هستند، موتور جستجو و سوپر 
اپلیکیشن یاندکس روسی است. هشتمین موتور جست وجوی 
جهان که از سال ۱۳۹۴ با تشخیص کمیته فیلترینگ بدون 
اعلام دلیلش در ایران فیلتر بود تا مردادماه گذشته که عیسی 
زارع پور برای پرتاب ماهواره خیام به روسیه سفر کرد و از مرکز 
ارتباطات روسیه بازدید داشت. در مردادماه یکباره فیلترینگ 
این پلتفرم حذف شد و حالا از آن به عنوان جدی ترین رقیب 
در ایران برای جایگزینی گوگل نام برده می شود. در سال ۹۴ 
وقتی این پر بازدید ترین سایت روسی فیلتر شد، مدیرش 
گفته بود بازار ایران برای آنها اهمیتی ندارد. اگرچه روس ها که 
یاندکس را با حمایت شرکتی هلندی نوشته و توسعه داده اند 
 www. yandex. com در سال های اخیر با ثبت دامنه
طرح جهانی سازی این پلتفرم را استارت زدند. هرچند هنوز 
مهم ترین مشتریان این سرویس همان کشورهای مستقل 
مشترک المنافع هستند. احتمالا ایران می تواند جدیدترین 
مشتری این بازار روسی در شبکه های اجتماعی باشد. در دو 
ماه گذشته تعدادی از صفحات ایرانی در یاندکس ایندکس 
شدند و حالا توسعه زبان فارسی این سرویس ها می تواند 
همان گفته راستینه درباره خرید یک پلتفرم خوب خارجی 
یا گفته های معاون توسعه فناوری های نوین وزارت ارتباطات 
درباره همکاری با پلتفرم های خارجی مستقل را تداعی کند. 
در شرایطی که هر روز حجم اختلافات میان وزارت ارتباطات 
و پلتفرم های بین المللی بیشتر می شود، در شرایط روابط 
خوب اقتصادی، سیاسی با روسیه و اعلام همکاری های 
بانکی مشترک بدون استفاده از دلار، این اطمینان را برای 
وزارت ارتباطات ایجاد می کند که بتواند سرویس های پر شمار 
یاندکس را در اختیار مخاطبان ایرانی قرار دهد. قابلیت هایی 
که قابل مقایسه با پلتفرم های ایرانی نیستند. از بعد امنیتی هم 
روابط خوب دو کشور این امکان را فراهم می کند تا دسترسی به 

پروتکل های امنیتی مورد نظر به سادگی اتفاق بیفتد.  

  آرمان ملی: همین چند وقت اخیر بود 
که مسئولان وزارت علوم کشور از استقرار 
دفاتر نیروهای مسلح در دانشگاه ها  خبر داده 
و توضیح دادند که این استقرار قرار است به 
منظور تبادلات علمی میان نیروهای مسلح و 
دانشگاهیان به منظور رشد و شکوفایی علمی 
صورت بگیرد. بحث حضور و ورود نیروهای  
نظامی در دانشگاه ها و در مدارس، بحثی 
مورد توجه و مهم است که در چند وقت 
اخیر مورد بررسی کارشناسان و مسئولان 
دانشگاهی و آموزش و پرورش هم قرار 
گرفته است. حالا اما این  واژه در کنار دو 
واژه یعنی »بهشت زهرا« و »کنکور« هم قرا 
گرفته است. سردار حسین رحیمی، فرمانده 
انتظامی تهران در دیدار با مدیرعامل سازمان 
بهشت زهرا از راه اندازی مجتمع انتظامی 
در بهشت زهرا)س( خبر داده و عبدالرسول 
پورعباس، رئیس سازمان سنجش آموزش 
کشور هم با تاکید بر فعالیت چشمگیر 
سازمان سنجش با نهادهای مرتبط گفته 
»ارتباط گسترده ای بین سازمان سنجش 
آموزش کشور و نیروی انتظامی، قوه قضائیه و 
وزارت اطلاعات در جهت ایمن کردن فضای 
آزمون سراسری وجود دارد و طراحی هایی 
برای این هدف داریم که با تعامل با یکدیگر 

انجام می شود.«
  قضیه چیست؟

سردار رحیمی، فرمانده انتظامی تهران 
با جواد تاجیک مدیرعامل سازمان بهشت 
زهرا)س( دیدار و گفت وگو کرده. او در این 
دیدار، گفته: »به منظور ایجاد رفاه برای 
مراجعان این سازمان مقدس و محیط 
پیرامونی آنکه بالغ بر ۵۵۰ هکتار است و 
امنیت حداکثری، سازمان نیاز به مجتمع 
انتظامی دارد که با ایجاد آن گامی بلند 
در مسیر حفظ و حراست سازمان بهشت 
می شود.«  برداشته  زهرا)س(  حضرت 
جواد تاجیک، مدیرعامل سازمان بهشت 
حضرت زهرا)س(، هم به فضای امن برای 
حضور در بهشت زهرا اشاره کرده و گفته: 
خانواده  به  حداکثری  »خدمات رسانی 
متوفیان و ایجاد فضای امن برای حضور 
در این سازمان شریف و گلزار مطهر شهدا 
مورد تاکید ماست و نیاز به زیرساخت های 

جدی دارد.« او گفته: »ایجاد این مجتمع 
ضمن افزایش امنیت پیرامونی در سازمان، 
موجب خدمات رسانی بهتر و شایسته تر به 
مراجعان به این سازمان خواهد بود.«نکته 
اینکه روابط عمومی بهشت زهرا در ۶ مهر 
۱۴۰۱ در اطلاعیه اعلام کرده بود: »حفاظت 
محیطی و پیرامونی این سازمان بر عهده 
دژبان ارتش جمهوری اسلامی ایران بود 
که طی تفاهم نامه ای این حفاظت به یگان 
ارتباط  همین  در  شد.  واگذار  فاتحین 
روابط عمومی سازمان بهشت زهرا ضمن 
تقدیر از تلاش های شبانه روزی دژبانی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، گفته بود: 
»مدیریت این سازمان قدردان همراهی ها و 
همکاری دژبان ارتش است که در طی سالیان 
به بهترین شکل ممکن موضوع حفاظت 
محیطی و حراست از این آرامستان شریف 
را برعهده داشت و ان شاءا... این همکاری 
در زمینه های دیگر از جمله تشریفات 
سازمان ادامه خواهد داشت. به دلیل نیاز به 
مراقبت حداکثری از این آرامستان و به ویژه 
بزرگ ترین میراث فرهنگی دوران دفاع 
مقدس، یگان فاتحین با سابقه درخشان، 

هماهنگی با یگان حفاظت شهرداری و 
مجموعه انتظامی در این سازمان مستقر 

شده است.«
کنکور  در  تقلب  دستگاه های   

استفاده جاسوسی هم دارند!
اما به سراغ همکاری نهادهای امنیتی به 
برگزاری کنکور می رویم؛ پورعباس، رئیس 
سازمان سنجش آموزش کشور با تاکید بر 
فعالیت چشمگیر سازمان سنجش با نهادهای 
مرتبط به استفاده از تخصص نیروهای امنیتی 
در شناسایی دستگاه های تقلب پیشرفته 
که حتی برای کارهای جاسوسی هم به کار 
می روند، اشاره کرده و گفته: »ما یک شورای 
حفاظت از آزمون داریم که در این شورا 
طبیعتا تمام دستگاه های اجرایی و نظارتی و 
قانونگذار و حتی قوه قضائیه و ضابطین حضور 
دارند. در این شورا تصمیم گیری می شود که 
به چه شیوه عمل کنیم و رصد میدانی انجام 
می شود و همچنین شبکه های متخلفی را که 
داوطلبان را به گمراهی می کشانند، کشف 
می کنند.« رئیس سازمان سنجش آموزش 
کشور، ادامه داده: »سال گذشته حدود ۱۲ 
شبکه تقلب و تخلف را به کمک ضابطین امر 

شناسایی کردیم. در دوره آزمون قوه قضائیه 
و قاضی کشیک حضور دارند و برای خطاها 
و مسیرهای خلاف قانون بلافاصله حکم 
صادر می کنند و ضابطین کار عملیاتی انجام 
می دهند.« او با اشاره به ارتباط گسترده ای 
بین سازمان سنجش آموزش کشور و نیروی 
انتظامی، قوه قضائیه و وزارت اطلاعات در 
جهت ایمن کردن فضای آزمون سراسری، 
بر نقش شرکت های دانش بنیان در شناسایی 
تقلب های آزمون سراسری اشاره و گفته: 
»در آزمون سراسری گذشته ما سامانه ای 
را به کمک شرکت دانش بنیان ساختیم که 
نامش را اصطلاحا سیگنال یاب گذاشتیم که 
تمام ۸۵۰ مورد تخلفی که ثبت شد به کمک 
همین سیگنال یاب بود.« به گفته پورعباس: 
»ابزارهای تقلبی که برخی داوطلبان به 
جلسه آزمون می برند، با هیچ روشی قابل 
که ساخته  اما دستگاهی  نیست،  کشف 
شد، فوق العاده عمل کرد و همه تقلب ها را 
کشف کرد.« او توضیح داده که »دستگاه 
سیگنال یابی که ما در اختیار داریم این قدرت 
را دارد که سیگنال دستگاه هایی کوچک در 
حد یک بند انگشت را که به راحتی می توان 
آن را جاسازی کرد، شناسایی کند. در واقع 
این دستگاه دانش بنیان این فرصت را برای 
شناسایی سیگنال های ابزارهای تقلب در 
اختیار ما می گذارد.« رئیس سازمان سنجش 
آموزش کشور در مورد الکترونیکی شدن 
آزمون سراسری در سال ۱۴۰۳ به همکاری 
با نهادهای امنیتی و استفاده از تخصص آن ها 
در این آزمون اشاره کرده و گفته: »قطعا 
برای برگزاری آزمون الکترونیکی از همه 
دستگاه های مرتبط کمک می گیریم. ما نرم 
افزارهایش را تهیه می کنیم و دست خودمان 
است و مشکلی وجود ندارد. مشکلی که فعلا 
داریم و در صدد برطرف کردن آن هستیم، این 
است که حوزه آزمون باید مدرن، هوشمند و با 
امکانات خاص باشد. دیگر نمی شود مثل سابق 
با میز و صندلی باشد. در حال طراحی حوزه ها 
متناسب با آزمون الکترونیکی هستیم و تا 
کنون ۲۰ حوزه را هم طراحی کرده ایم و این 
۲۰ حوزه فعال در مرکز استان ها هستند. به 
زودی آزمون های تستی به صورت آزمایشی 

شروع خواهیم کرد.« 
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فــــرارو

گلایهشهرونداناصفهانیاز
گرانیوکمبوددارو

 بیشتر کلینیک ها و بیمارستان ها و به 
کودکان  تخصصی  بیمارستان  خصوص 
امام حسین)ع( اصفهان که با حجم بالای 
مراجعه روبه رو است و از سوی دیگر بعد از 
تشخیص بیماری که غالبا آنفلوآنزا اعلام 
می شود، والدین و بیماران را با چالش تهیه 
دارو روبه رو می کند. مادر پرنیان هشت ساله 
که برای سومین بار در دو هفته اخیر مریض 
شده به ایلنا می گوید: با وجود استفاده از 
ماسک در مدرسه و سر کلاس درس، دخترم 
برای سومین بار متوالی مریض شده است؛ 
که جدای از مشکل ابتلا به سرماخوردگی 
ویروسی، با مشکل تامین دارو نیز مواجه 
هستیم. به گفته او دکتر برای بیمار درمان 
آنتی بیوتیک تجویز کرده بود که برای تهیه 
آن به سه داروخانه مراجعه کرده تا توانسته 
دارو را خریداری کند. رضا یکی از بیماران 
مبتلا به ام اس نیز از نبود داروهای خاص این 
گروه از بیماران گلایه مند و اضافه می کند: 
افزایش هزینه های سرسام آور دارو یک طرف، 
نایاب شدن آن مشکل بزرگ تری است که 
این روزها را برای ما سخت تر کرده است. 
مشکل نبود دارو به شهروندان و بیماران 
خلاصه نمی شود و داروخانه داران نیز از 
نبود دارو گلایه دارند. یکی از داروخانه داران 
خیابان بهارستان، می گوید: دلیل اصلی 
نبود دارو را نمی دانیم و به ما اطلاع دقیقی 
نداده اند. از ویزیتورهایی که برای توزیع و 
تحویل دارو می آیند، می شنویم که دارو به 
ویژه سرم و آنتی بیوتیک کمیاب شده است. 
وی ادامه می دهد: در مورد انواع شربت ها 
هم گفته شده به دلیل گرانی شیشه، توزیع 
شربت های دارویی با مشکل مواجه شده 
است. این اتفاق بسیار بدی است به ویژه در 
این فصل که با شیوع ویروس آنفلوآنزا و کرونا 
و آنفلوآنزای اطفال مواجه هستیم. موضوعی 
که معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشتی درمانی اصفهان در 
مصاحبه رادیویی خود آن را صد درصد تایید 
نکرده، اما منکر آن هم نشده است. محمود 
اعتباری در این باره گفت: همه داروخانه ها، 
عرضه  را  خاص  بیماری های  داروهای 
نمی کنند و این طبیعی است که بیماران 
خاص در مراجعه به داروخانه های عمومی 
نتوانند نیاز خود را تامین کنند، اما برای 
سایر دارو ها با مشکل کمبود روبه رو نیستیم، 
بلکه با عدم تعهد پرداخت هزینه دارو از 
سوی شرکت های بیمه مانند بیمه تامین 
اجتماعی مواجه ایم.وی ادامه داد: به عنوان 
مثال بیمه تامین اجتماعی به تعهدات خود 
در پرداخت هزینه دارو عمل نکرده و در بخش 
داروهایی که افزایش قیمت پیدا کرده اند، 
اضافه هزینه را متقبل نشده است. از این بابت 
برخی داروخانه ها، داروهای طرف قرارداد 
تامین اجتماعی را تهیه نمی کنند. معاون 
غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با 
اشاره به بهبود تولید دارو یادآور شد: نمی شود 
گفت کمبود نداریم؛ همیشه کمبودها را رصد 
و به تامین دارو منتقل می کنیم. محمود 
اعتباری در بخش داروهای کودکان و نوزادان 
و آنتی بیوتیک ها که کمیاب شده گفت: الان 
در کشور و استان اصفهان کمبود دارو وجود 
دارد و اگر در دو سال گذشته و در زمان شیوع 
کرونا با این چالش روبه رو نشدیم به این 
علت بود که مردم شیوه نامه های بهداشتی 
را رعایت می کردند وانتقال بیماری و نیاز 
دارویی به آنتی بیوتیک ها کمتر بود. وی 
تاکید کرد: ظرفیت تولید آنتی بیوتیک با تمام 
توان در حال تولید است و در چند روز آتی 
تا نیمه آبان ماه حداکثر کمبود دارو به ویژه 

آنتی بیوتیک برطرف خواهد شد. 

آغازبارشباراندر۲۴استان
سازمان هواشناسی از ورود سامانه بارشی 
به کشور و آغاز بارش باران در ۲۴ استان و 
افزایش ارتفاعات امواج در سواحل شمالی و 
جنوبی خبر داد. بر اساس تحلیل نقشه های 
همدیدی و آینده نگری سازمان هواشناسی، 
سه شنبه فعالیت سامانه بارشی در مناطق 
ارتفاعات  مرکزی،  غرب،  جنوب  غرب، 
و دامنه های زاگرس مرکزی، ارتفاعات و 
دامنه های البرز و به تدریج سواحل دریای خزر 
و شمال شرق ادامه خواهد داشت. چهارشنبه 
در مناطق جنوب غرب، مرکز، ارتفاعات و 
دامنه های زاگرس مرکزی، سواحل دریای 
خزر و شمال شرق کشور و پنجشنبه علاوه 
بر مناطق ذکرشده در ارتفاعات و دامنه های 
در  از جنوب کشور  و بخش هایی  البرز 
استان های بوشهر، فارس و کرمان رگبار، 
رعدوبرق و وزش باد شدید موقتی و در مناطق 
مستعد بارش تگرگ پیش بینی شده است. بر 
اساس اعلام سازمان هواشناسی روز جمعه 
در بخش هایی از استان های بوشهر، فارس، 
کهگیلویه و بویراحمد، یزد، کرمان، خراسان 
جنوبی و خراسان رضوی رگبار پراکنده باران 
گاهی همراه با رعدوبرق و وزش باد پیش بینی 
می شود. از روز چهارشنبه تا جمعه برای اکثر 
مناطق کشور روند کاهشی دما پیش بینی 
شده است. سه شنبه و چهارشنبه دریای خزر 
و از سه شنبه تا پنجشنبه شمال خلیج فارس 

مواج خواهد بود. 
 

نگــــره

خبــــر

روی خط آرمان ملی

حفاظت محل برگزاری کنکورهای سراسری به نیروهای مسلح واگذار می شود

واگذاری  حفاظت بهشت زهرا به یگان فاتحین سپاه
      رئیس سازمان سنجش آموزش کشور: از تخصص نیروهای امنیتی در شناسایی دستگاه های تقلب پیشرفته که حتی برای کارهای جاسوسی هم به کار می روند، استفاده می  کنیم 

 مشکل کمبود دارو این بار برای بیماری های ساده و فصلی 
مانند سرماخوردگی فراگیر شده است. این معضل حالا وارد 
فاز جدید قرص ها و شربت های آنتی بیوتیک، به خصوص 
برای کودکان شده است. خانواده های ایرانی که بیمار دارند 
در داروخانه های کشور سرگردان هستند و دغدغه  پیدا 
کردن داروهای نسخه خود را دارند. بررسی میدانی خبرنگار 
»خبرآنلاین« در داروخانه های شهر تهران نشان می دهد که 
داروهای آنتی بیوتیک همچون کوآموکسی کلاو و سفیکسیم 
۱۰۰ برای کودکان و همچنین شربت دیفین هیدرامین، 
استامینوفن، برُُم هگزین، ایبوبروفن، با کمبود مواجه است. یک 
متصدی داروخانه می گوید: »این مشکل پیش از شیوع ویروس 
آنفلوآنزا و سرماخوردگی در کشور هم وجود داشته و داروهای 
آنتی بیوتیک به صورت قطره چکانی توزیع می شده است.« او 
همچنین عنوان می کند که: »دارو های خارجی از این نوع هم چند 
ماهی است که وارد نمی شود.« درهمین باره سید علی فاطمی، 
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران در گفت وگو با »خبرآنلاین« 
درخصوص علت افزایش قیمت بی رویه داروها، بیان می کند: 
»مشکل کمبود داروها برای نوع داخلی است، البته افزایش قیمت 
دارو واقعا لازم بود ولی دیرهنگام انجام شد. ما یک افزایش قیمت 
با اجرای طرح دارویار داشتیم و خیلی از شرکت ها به افزایش 
قیمت اعتراض داشتند. اگر ما همان زمان افزایش قیمت ها 
را اعمال می کردیم، الان با کمبود داروها مواجه نمی شدیم. 
کارخانه ها زیانده بودند و نمی توانستند تولید کنند. از سویی چون 
کارخانه های ما عمدتا سهامی عام هستند، باید به سهامداران 
پاسخگو باشد. دولت در مهر ماه با افزایش قیمت ها موافقت کرد و 
ما دو ماه مرداد و شهریور را از دست دادیم. در آن زمان کارخانه ها 
تولید نکردند یا تولیدشان کم شد. نتیجه این کاهش تولید هم در 
آبان ماه خود را نشان داد. این قطعا یک سوءتدبیری بود که باید 
زودتر پیشگیری می شد. اگر واقعا افزایش قیمت نیاز نبود، چرا در 

مهر ماه با آن موافقت شد و اگر لازم بود چرا زودتر انجام نشد؟«
  از تاخیر در واردات تا مالیات بر ارزش افزوده و گرانی 

دارو
حالا کمبود دارو به خصوص آنتی بیوتیک سبب شده دولت 
یک بار دیگر دست به دامن واردات شود، پدرام پاک آیین، 
سخنگوی وزارت بهداشت، روز گذشته از واردات ۵۰ تن انواع 
آنتی بیوتیک خبر داد. نایب رئیس انجمن داروساران ایران در 
واکنش به واردات دارو عنوان می کند: »اکنون واردات دارو 
همانند نوش دارو بعد مرگ سهراب است. دولت باید زودتر با 
واردات جبران می کرد. برای این کار هم دو ماه تعلل کردن و دو 
هفته پیش وزارت بهداشت موافقت کرد هشت قلم آنتی بیوتیک 
به صورت فوریتی وارد کشور شود. حال اینکه آنتی بیوتیک وارد 
کشور و از گمرک خارج شود و به دست مردم برسد، زمان طولانی 
برای آن صرف می شود. کمبود دارویی عمدتا داروهای داخلی 
است و داروهای معمولی مثل شربت سرماخوردگی، سرفه، تب بر 

و آنتی بیوتیک که سال هاست در ایران تولید می شوند. علت 
اصلی، کمبود مواد اولیه نبوده زیرا بسیاری از شرکت ها مواد 
اولیه داشتند اما تولید نکردند. چراکه با قیمت آنتی بیوتیک ها 
مشکل داشتند. پیش از این ارز ۴ هزار و ۲۰۰تومانی بود و ۹ 
درصد مالیات بر ارزش افزوده، عدد بزرگی نبود اما زمانی که 
ارز ترجیحی تبدیل به ارز نیمایی شد، این ۹ درصد مالیات عدد 
قابل توجهی شد. ۱۵ درصد تقریبا قیمت دارو را گرانتر کرد. به 
همین خاطر بسیاری از شرکت ها اصلا توان مالی خرید مواد اولیه 
را نداشتند. آنچه اخیرا سندیکای تولیدکنندگان دارو گفته است 
این بود که ۶۰۰ میلیون دلار مواد اولیه در گمرک هست ولی ما 
نمی توانیم خرید کنیم.« درباره این که برخی شرکت های تولید 
کننده دارو به رغم وجود مواد اولیه اقدام به تولید نکردند، همایون 
سامه نجف آبادی، نماینده مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با »خبرآنلاین« می گوید: »متأسفانه شایعه ای شده و خبری به 
گوش شرکت های داروسازی و توزیع دارو رسیده که مواد اولیه 
گران و یا واردات آنها کم شده است. بعضی شرکت های توزیع، 
دارو را در کارخانه ها نگه داشتند و حتی کارخانه هایی که مواد 
اولیه داشتند به خاطر اینکه تغییر قیمت ایجاد خواهد شد از تولید 
دست نگه داشتند و در نتیجه باعث ایجاد معضل شده اند. در نهایت 
کسانی هستند که جهت سوءاستفاده های مالی به مساله کمبود 
دارو دامن می زنند. با وجود اینکه بودجه های ریالی برای واردات 
مواد اولیه زیاد داده شده است اما همچنان توانایی واردات نیست. 
متأسفانه آن ۹ درصد خدمات و تعرفه های گمرکی که به دارو 
تعلق گرفته و خود وزارتخانه هم پیشنهاد داد ولی مجلس قبول 
نکرد این مساله را بغرنج ترکرد.«طرح دارویار که از سیاست های 
کلی نظام سلامت بود، مطرح شده بود که بیمار هزینه های بیشتر 
از گذشته پرداخت نمی کند و حتی برخی اقلام به دلیل تعهد 
سازمان بیمه گر، کاهش می یابد. اما این طرح که آمده بود از 
مشکلات پیشگیری کند، حال هیزمی بر آتش کمبود داروهاست. 
فاطمی تصریح کرد: »طرح دارویار به خوبی اجرا نشده و حتی 
عکس عمل کرده است. این طرح اگر درست اجرا می شد، صنعت 
ما را از ارز دولتی آزاد می کرد و دیگر کارخانه ها معطل ارز دولتی 
نمی ماندند و با ارز نیمایی، که به وفور وجود دارد کارشان انجام 
می شد. متأسفانه قیمت گذاری درست انجام نشد و با اعتراضات، 
فوری متوقف شد. طرح دارویار به جای اینکه کمبودهای دارویی 
را دو ماهه برطرف کند این کمبودها را تشدید هم کرده است.« 
عضو کمیسیون بهداشت مجلس در همین  باره می گوید: »دارویار 
با اطمینان از اینکه سازمان برنامه و بودجه تامین بودجه می کند 
برای این طرح، بالاخره شروع شد ولی متأسفانه الان با این مشکل 
مواجه ایم که داروها و شربت های آنتی بیوتیک کودکان که قبل 
از این به صورت فراوان در دسترس مردم بود الان دیگر موجود 

نیست و آنتی بیوتیک های دیگر منع فروش شده است.«
 چتر حمایتی بیمه کجاست؟

با شروع طرح دارویار قرار بود بیمه ها چتر حمایتی خود را بالای 

سر مردم باز کنند، اما حالا خبری از آن ها نیست، درهمین باره 
فاطمی از خلف وعده بیمه ها به خصوص تامین اجتماعی گلایه 
می کند: »قرار بود دولت و سازمان برنامه و بیمه ها به خصوص 
بیمه تامین اجتماعی در اختیار داروخانه ها بگذارد اما الان سه ماه 
از اجرای طرح دارویار می گذرد. تامین اجتماعی حتی یک ریال 
هم بابت طرح دارویار به داروخانه ها پرداخت نکرده است. مساله ای 
که بیشتر ما را نگران می کند این است که حتی اگر کمبود دارویی 
هم برطرف بشود، شاید دیگر داروخانه ها نسخه تامین اجتماعی 
را قبول نکنند، همچون بسیاری از بیمارستان ها که امروزه قبول 
نمی کنند. اگر این اتفاق همه گیر شود و تمام بیمارستان ها و ۱۴ 
هزار داروخانه اطلاع بدهند ما دیگر نسخه تامین اجتماعی قبول 
نمی کنیم، این همه بیمه شده به داروخانه ها مراجعه می کنند و 
به آنها باید بگوییم که دارو را آزاد حساب می کنیم. آن وقت مردم 
می مانند و قیمت های گران داروها. قیمت  داروها نسبت به سال 

گذشته، همین موقع، تقریبا دو برابر شده است.«
  استعفا و درخواست رسیدگی جمعی

در کشمکش واردات، کمبود وگرانی دارو بهرام دارایی رئیس 
سازمان غذا و دارو و معاونت وزیر استعفا داد و محمود بیگلر عضو 
هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی 
تهران جانشین او شد. درهمین خصوص نایب رئیس انجمن 
داروسازان خواستار رسیدگی دو موضوع از رئیس سازمان غذا 
و دارو شد: »ما انتظار داریم از رئیس جدید سازمان غذا و دارو 
که دارو بیشتر تولید شود و یا با واردات به موقع نیاز بازار برطرف 
بشود. خواسته بعدی اینکه پیگیر مطالبات داروخانه ها از بیمه 
باشند. هیچ جایی نیست که اول بخش خصوصی هزینه را بدهد 
و بعد دولت آن را پرداخت کند. بخش خصوصی هم یک توانی 
دارد و اگر نتواند ادامه بدهد مردم با یک افزایش قیمت زیاد مواجه 
می شوند. الان مردم متوجه افزایش قیمت نیستند و داروخانه 
دارد از جیب خودش پرداخت می کند. و اگر داروخانه ها بخواهند 
لغو قرارداد کنند و فاکتور را به مردم بدهند که از تامین اجتماعی 
بگیرند. این نظم به هم می ریزد.«همچنین نجف آبادی، عضو 
کمیسیون بهداشت مجلس تاکید می کند: »هنگام بروز یک 
مشکل، مدیر مربوطه نمی تواند مسئولیت آن را نپذیرد تمام 
مسئولیت های این معضل به معاونت دارویی وزارت بهداشت و 
درمان بازمی گردد که تدابیر لازم را اندیشه نکرده است. قطعا 
مجلس شورای اسلامی این موضوع را از وزارت بهداشت و درمان 
پیگیری می کند. معمولا تغییر قیمت ها به اینصورت بود که یک 
هفته ای دارو نبود و توزیع نمی شد و بعد یک هفته تغییر قیمت ها 
می آمد و داروها فراوان وارد داروخانه ها می شد ولی هم اکنون نه 
تغییر قیمتی هست و نه دارویی. سیستم نظارتی وزارتخانه در 
کارخانه ها و شرکت های توزیع متأسفانه ناقص هست. قطعا در 
بعضی زمان ها این داروها به وفور وجود دارد اما گاهی به خاطر 
سوءاستفاده مالی، دارو در سطح داروخانه ها توزیع نمی شود و 

مشکل گسترده تر خواهد شد.«

 مردم در داروخانه ها سرگردانند
 کدام داروها با کمبود مواجه هستند؟

بازنشستگیپیشازموعد
چرا قانون بازنشستگی پیش از موعد برای خانم ها اجرایی 
نمی شود خدارو خوش میاد مردان که سرپرست و نان آور 
خانواده هستند بیکارن اما خانم ها تمام شغل ها را با حقوق 
پایین تر گرفتن با بازنشستگی خانم ها موافقت کنید. واقعا 
تاوقتی خانم ها با حقوق کم حاضر به کار کردن هستند هیچ 

کارفرمایی حاضر به استخدام کارگر یا کارمند مرد نیست. 

یک شهروند از تهران 

مدرسه
فرزندم در یکی از مدارس جنوب تهران مشغول به تحصیل 
است. در حال حاضر برای کمک به مدرسه اعلام کرده اند که هر 
خانواده باید مبلغ۴۰۰هزار تومان کمک به مدرسه را بدهد. من 
کارگر و مستاجر هستم. به غیر از این فرزند سه بچه دیگر هم 
دارم که به مدرسه می روند و در خرج و مخارج زندگی درمانده ام. 
چرا باید مدارس برای کمک های مردمی به مدرسه اجبار کنند 
که حتما این مبلغ پرداخت شود از رئیس آموزش و پرورش 

منطقه درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 

یک شهروند از تهران


